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ПРЕСКЛИПИНГ 

28 май 2020 г., четвъртък 

www.btv.bg, 27.05.2020 г. 

https://btvnovinite.bg/predavania/lice-v-lice/prof-stoimenova.html  
 

Проф. Стоименова: Още не са ми предоставени доказателствата за обвинението за 

всяване на паника 
 

Председателят на фармацевтичния съюз беше обвинена заради предупреждения, 

отправени в медиите 
 

Още не са ми предоставени доказателствата за обвинението за всяване на паника след мои 

интервюта, в които казвам, че може да има недостиг на лекарства в периода на пандемията и 

препоръчвам да няма презапасяване с лекарствени продукти. Това каза в студиото на „Лице в 

лице“ председателят на Българския фармацевтичен съюз проф. Асена Стоименова.  

Преди няколко седмици прокуратурата повдигна обвинение срещу нея заради 

предупреждения, отправени в медиите.  

 „Аз по-скоро информирах в тези интервюта, че недостигът на лекарства, едно нормално 

явление, по време на пандемията може да се задълбочи и за да се профилкатират за бъдещо 

такова явление, е необходимо да има едно отговорно поведение за лекарствена употреба и 

съответно да има действия от изпълнителната власт да се превантират тези ситуации“, каза 

Стоименова.  

По думите й тази информация е съществувала в официални доклади на СЗО и Европейската 

агенция за лекарствата и не е нещо ново. Тя обясни и че не е подстрекавала хората да си 

купуват определени лекарствени продукти.  

Тя донесе и две писма от Изпълнителната агенция по лекарствата и заповед на здравния 

министър Кирил Ананиев, който на 30 април, няколко дена след повдигнатото обвинения, 

ограничава износ на някои лекарствени продукти, за да се предотврати съществуващият 

недостиг, обясни Стоименова.  

Освен това тя приложи информация, поискана от НЗОК по Закона за достъп до обществена 

информация, в която се посочва, че до 22 април, че има 7 лекарства, за които има временно 

преустановяване на продажбите, или удължаване на временното преустановяване за месец 

март 4.  

Шефът на Българския фармацевтичен съюз сподели и че е получила международно подкрепа 

от фармацевти, както и че Европейската асоциация на лекарствата даже посочва, че това, 

което е използвано като изказ в тези интервюта, би следвало да е се адмирира, защото 

посланията и са да няма презапасяване с лекарствени продукти, обясни още Стоименова. 

 

www.dir.bg, 27.05.2020 г. 

https://dnes.dir.bg/obshtestvo/prof-stoimenova-oshte-ne-sam-vidyala-dokazatelstva-za-

obvinenieto-za-vsyavane-na-panika 
 

Проф. Стоименова: Още не съм получила доказателства по обвинението за всяване на 

паника 
 

Информацията, която изнесох, съществува в официални доклади на СЗО, казва тя 
 

Още не са ми предоставени доказателствата за обвинението за всяване на паника след мои 

интервюта, в които казвам, че може да има недостиг на лекарства в периода на пандемията и 
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препоръчвам да няма презапасяване с лекарствени продукти. Това каза пред bTV 

председателят на Българския фармацевтичен съюз проф. Асена Стоименова. 

Преди няколко седмици прокуратурата повдигна обвинение срещу нея заради 

предупреждения, отправени в медиите. 

"Аз по-скоро информирах в тези интервюта, че недостигът на лекарства, едно нормално 

явление, по време на пандемията може да се задълбочи и за да се профилкатират за бъдещо 

такова явление, е необходимо да има едно отговорно поведение за лекарствена употреба и 

съответно да има действия от изпълнителната власт да се превантират тези ситуации", каза 

Стоименова. 

По думите й тази информация е съществувала в официални доклади на СЗО и Европейската 

агенция за лекарствата и не е нещо ново. Тя обясни и че не е подстрекавала хората да си 

купуват определени лекарствени продукти. 

Тя донесе и две писма от Изпълнителната агенция по лекарствата и заповед на здравния 

министър Кирил Ананиев, който на 30 април, няколко дена след повдигнатото обвинения, 

ограничава износ на някои лекарствени продукти, за да се предотврати съществуващият 

недостиг. 

Освен това тя приложи информация, поискана от НЗОК по Закона за достъп до обществена 

информация, в която се посочва, че до 22 април, че има 7 лекарства, за които има временно 

преустановяване на продажбите, или удължаване на временното преустановяване за месец 

март. 

Шефът на Българския фармацевтичен съюз сподели и че е получила международно подкрепа 

от фармацевти. 

"Европейската асоциация на лекарствата посочва, че това, което е използвано като изказ в 

тези интервюта, би следвало да е се адмирира, защото посланията и са да няма презапасяване 

с лекарствени продукти", обясни още Стоименова. 

 

www.actualno.com, 27.05.2020 г. 

https://www.actualno.com/society/prof-stoimenova-oshte-ne-sa-mi-predostaveni-

dokazatelstva-za-obvinenieto-za-vsjavane-na-panika-news_1466479.html 
 

Проф. Стоименова: Още не са ми предоставени доказателства за обвинението за 

всяване на паника 
 

„Още не са ми предоставени доказателствата за обвинението за всяване на паника след мои 

интервюта, в които казвам, че може да има недостиг на лекарства в периода на пандемията и 

препоръчвам да няма презапасяване с лекарствени продукти“. Това каза в студиото на „Лице 

в лице“ по БТВ председателят на Българския фармацевтичен съюз проф. Асена Стоименова. 

Преди няколко седмици прокуратурата повдигна обвинение срещу нея заради 

предупреждения, отправени в медиите. 

„Аз по-скоро информирах в тези интервюта, че недостигът на лекарства, едно нормално 

явление, по време на пандемията може да се задълбочи и за да се профилактират за бъдещо 

такова явление, е необходимо да има едно отговорно поведение за лекарствена употреба и 

съответно да има действия от изпълнителната власт да се превантират тези ситуации“, каза 

Стоименова. По думите й тази информация е съществувала в официални доклади на СЗО и 

Европейската агенция за лекарствата и не е нещо ново. Тя обясни и че не е подстрекавала 

хората да си купуват определени лекарствени продукти. 
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Проф. Стоименова показа две писма от Изпълнителната агенция по лекарствата и заповед на 

здравния министър Кирил Ананиев, който на 30 април, няколко дена след повдигнатото 

обвинения, ограничава износ на някои лекарствени продукти, за да се предотврати съществу

ващият недостиг. Освен това тя приложи информация, поискана от НЗОК по Закона за 

достъп до обществена информация, в която се посочва, че до 22 април, че има 7 лекарства, за 

които има временно преустановяване на продажбите, или удължаване на временното преуст

ановяване за месец март. 

Шефът  на Българския фармацевтичен съюз сподели и че е получила международно 

подкрепа от фармацевти, както и че Европейската асоциация на лекарствата даже посочва, че 

това, което е използвано като изказ в тези интервюта, би следвало да е се адмирира, защото 

посланията и са да няма презапасяване с лекарствени продукти. 

 

www.bnr.bg, 27.05.2020 г. 

https://bnr.bg/horizont/post/101282654/farmacevti-nastoavat-za-snemane-na-obvinenieto-

sreshtu-prof-asena-stoimenova 
 

Фармацевти настояват за снемане на обвинението срещу проф. Стоименова 
 

В отворено писмо към прокуратурата, Министерския съвет, омбудсмана и Министерството 

на здравеопазването Българският фармацевтичен съюз настоява да бъде прекратено 

наказателното производство и снето повдигнатото обвинение срещу председателя на 

Управителния съвет на съюза проф. Асена Стоименова. 

Българският фармацевтичен съюз (БФС) се обръща към компетентните органи с искане да 

бъде прекратено наказателното производство и снето повдигнатото обвинение за създадена 

фалшива тревога срещу председателя на проф. Стоименова. 

В писмото се казва, че през последните седмици изказаното от проф. Стоименова мнение за 

възможен недостиг на лекарства се доказа от актовете на здравните власти. 

Така в края на април министърът на здравеопазването издаде заповед, с която забрани износа 

на десетки лекарствени продукти за хронични и социални заболявания с мотива, че е 

постъпила информация за възможен недостиг. 

В актовете на Изпълнителната агенция по лекарствата също изрично се твърди, че 

ежеседмично постъпват сигнали за липса в лекарствената мрежа на определени продукти. 

Подобни изявления постъпваха и от Европейската агенция по лекарствата. 

В този случай изказванията на проф. Стоименова не могат да се квалифицират като 

неистински или фалшиви и продължаването на наказателното преследване е неоснователно, 

са казва още в писмото. 

БФС изразява увереност, че органите на наказателното производство ще приключат 

компетентно в следващите дни този случай. 

В подкрепа на проф. Стоименова застанаха над 450 000 магистър-фармацевти от 

Европейския съюз чрез позицията на Фармацевтичната група на ЕС. 

 

www.banker.bg, 27.05.2020 г. 

https://www.banker.bg/obshtestvo-i-politika/read/farmacevti-nastoiavat-za-snemane-na-

obvinenieto-sreshtu-prof-asena-stoimenova 
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Елизабет Дафинова 

В отворено писмо до прокуратурата, Министерския съвет, омбудсмана и Министерството на 

здравеопазването Българският фармацевтичен съюз настоява да бъде прекратено 

наказателното производство и снето повдигнатото обвинение срещу председателя на 

Управителния съвет на съюза проф. Асена Стоименова. 

Българският фармацевтичен съюз се обръща към компетентните органи с искане да бъде 

прекратено наказателното производство и снето повдигнатото обвинение за създадена 

фалшива тревога срещу председателя на проф. Стоименова. 

В писмото се казва, че през последните седмици изказаното от проф. Стоименова мнение за 

възможен недостиг на лекарства се доказа от актовете на здравните власти. Така в края на 

април министърът на здравеопазването издаде заповед, с която забрани износа на десетки 

лекарствени продукти за хронични и социални заболявания с мотива, че е постъпила 

информация за възможен недостиг. 

В актовете на Изпълнителната агенция по лекарствата също изрично се твърди, че 

ежеседмично постъпват сигнали за липса в лекарствената мрежа на определени продукти. 

Подобни изявления постъпваха и от Европейската агенция по лекарствата. 

В този случай изказванията на проф. Стоименова не могат да се квалифицират като 

неистински или фалшиви и продължаването на наказателното преследване е неоснователно, 

са казва още в писмото. БФС изразява увереност, че органите на наказателното производство 

ще приключат компетентно в следващите дни този случай. 

В подкрепа на проф. Стоименова застанаха над 450 000 магистър-фармацевти от 

Европейския съюз чрез позицията на Фармацевтичната група на ЕС. 

 

www.clinica.bg , 27.05.2020 г.  

https://clinica.bg/12209-Farmacevtichniqt-syiuz-s-apel-kym-vlastta 
 

Фармацевтичният съюз с апел към властта 
 

Те настояват да бъде снето обвинението от проф. Асена Стоименова 
 

С отворено писмо Българският фармацевтичен съюз (БФС) апелира българската 

прокуратура, омбудсмана, МС и МЗ прекратяване на наказателното производство и сваляне 

на обвинението срещу председателя на БФС проф. Асена Стоименова. 

Още веднъж подчертаваме, че съдът отмени гаранцията от 20 000 лв. наложена на проф. 

Стоименова, но обвинението срещу нея не е снето. Логичната следваща крачка беше 

отвореното писмо, което разпратихме до компетентните институции. Управителният съвет 

на 

БФС апелира обвинението срещу нашия 

председател да бъде снето", заяви магистър- фармацевт Димитър Маринов. Решението за 

изпращането на отвореното писмо е взето на заседание на управителния съвет на Българския 

фармацевтичен съюз, поясниха от там. До него се стига след внимателен преглед на писма от 

Изпълнителната агенция по лекарствата (ИАЛ) до министъра на здравеопазването със 

списъци с лекарствени продукти, 

за които се посочва вероятен недостиг 

на територията на България. А в изявления на представляващите Европейската агенция по 

лекарствата (ЕМА) нeколкократно се сочи, че държавите членки са изправени пред реална 

възможност и текущ недостиг на определени лекарствени продукти. Същите опасения се 

съдържат и в експертното мнение на професор Стоименова, базирано на информациите от 

българските и европейските здравни институции. 
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https://clinica.bg/12209-Farmacevtichniqt-syiuz-s-apel-kym-vlastta


Page | 5 

5 

 

www.bgonair.bg, 27.05.2020 г. 

https://www.bgonair.bg/a/2-bulgaria/194550-spad-v-potreblenieto-na-lekarstva-

ozdravyahme-li-ili-se-prezapasihme 
 

Спад в потреблението на лекарства - оздравяхме ли или се презапасихме? 
 

Общата заболеваемост от грип и остри респираторни заболявания в последните 

седмици е по-ниска 
 

Сериозен спад в потреблението на лекарства, отчитат от Асоциацията на собствениците на 

аптеки. Повлия ли изолацията да станат българите по-здрави или се презапасихме с 

лекарства още преди пандемията?  

Общата заболеваемост от грип и остри респираторни заболявания в последните седмици е 

по-ниска спрямо същия период на миналата година, отчитат от Националния център по 

заразни и паразитни болести. По-висока е била през февруари и началото на март, когато 

беше пикът на сезонния грип и втората вълна на грип "Б".  Спад в заболеваемостта се 

наблюдава и при варицелата и скарлатината.  

"Все пак хората не контактуваха. Те не ходеха на работа, децата не посещаваха детски 

градини. Когато обществото работи и контактува по между си, рискът от заболяване е по-

висок", обясни директорът на Специализираната болница за активно лечение по 

инфекциозни и паразитни болести проф. Татяна Червенякова.  

От фармацевтичния бранш твърдят, че се купуват значително по-малко лекарства.  

"Например, при такива за респираторни инфекции спадът е до към 80%. Това са лекарства за 

лечение на висока температура, хрема, противовирусни средства. Това, което се случва със 

заболеваемостта никога не се е случвало. Тя е толкова ниска, че можем да кажем, че 

българите са най-здрави от десетилетия насам", посочи Николай Костов от Асоциацията на 

собствениците на аптеки.  

Костов отбеляза спад в оборотите на аптеките с около 20-30%, а на места и с повече. И 

предлага намаляване на данъчната ставка на лекарствата с между 5% и 9%.  

"Разбира се, това ще има много силен социален ефект, защото най-малко ще позволи на 

здравната каса да плаща много повече лекарства, отколкото плаща в момента и в много по-

голям процент. Предполагам, че ще се освободи ресурс на здравната каса около 100-150 млн. 

лв.", прогнозира още той. 

Според общопрактикуващия лекар д-р Гергана Николова обаче не българите са станали по-

здрави, а голямото презапасяване с лекарства още преди пандемията, сега води до спад в 

приходите на аптеките.  

"Другото, което ние наблюдаваме е, че част от хронично болните се стъписаха малко и се 

страхуват да ходят в кабинетите. Което води до обратното – не ставаме по-здрави, а просто 

не ходим да се преглеждаме", допълни Николова. 

Доктор Николова съветва хората да не отлагат посещението при лекар, като най-добре е това 

да се случва след обаждане по телефона, за да се избягва струпване на пациенти пред 

кабинетите. 

 

IKON  12:56:31  27-05-2020    RN1256IK.037 

       ЕС - ЕК - икономика - коронавирус 
        
       Европейската комисия предлага план за икономическо възстановяване от 

коронавируса за 750 милиарда евро, според източници 
        

http://www.bgonair.bg/
https://www.bgonair.bg/a/2-bulgaria/194550-spad-v-potreblenieto-na-lekarstva-ozdravyahme-li-ili-se-prezapasihme
https://www.bgonair.bg/a/2-bulgaria/194550-spad-v-potreblenieto-na-lekarstva-ozdravyahme-li-ili-se-prezapasihme
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       Брюксел, 27 май /БТА/ 

           Европейската комисия предлага план на стойност 750 милиарда евро за 

възстановяване на икономиката от кризата с коронавируса, съобщиха информирани 

източници пред ДПА. 

           Огромният пакет от стимули ще включва грантове за общо 500 милиарда евро и заеми 

за 250 милиарда евро, твърдят източниците. 

           Очаква се малко по-късно днес председателката на Еврокомисията Урсула фонд дер 

Лайен да представи официално предложението на Брюксел. Така ще бъдат положени 

основните на очертаващите се трудни преговори, тъй като 27-те страни членки имат 

разногласия по начина на финансиране на икономическото възстановяване. 

           Предложението на ЕК вероятно ще включва набиране на средства на капиталовите 

пазари, подкрепени с непреки гаранции от държавите, и съвместно връщане на парите в 

продължение на десетилетия - оспорван елемент, който ще изисква единодушно одобрение, 

посочва ДПА. /БТА-ИКОНОМИКА ЕКСПРЕС/ Цветомира Маринова/РН/ 

 

www.bnt.bg, 27.05.2020 г. 

https://news.bnt.bg/news/sabaryat-starata-sgrada-za-detskata-bolnica-shte-se-stroi-nova-

uveri-borisov-1056713news.html 
 

Събарят старата сграда за детската болница, ще се строи нова, увери Борисов 
 

Сградата, предназначена за детска болница, ще бъде съборена и ще бъде построена нова, 

специално проектирана. Това заяви премиерът Бойко Борисов след среща с представители на 

протестиращи срещу строежа на Националната многопрофилна детска болница. 

Мястото за педиатричната клиника ще бъде запазено, за да се гарантира достъпът на 

специалисти и от съседните високоспециализирани лечебни заведения. 

"С много любов искаме да направим новата детска болница. Нещо, което е заченато в 

проблем, каквото и да направим, и златна да я направим тази болница, винаги ще има 

недоволни от нея. Затова решихме да я съборим старата сграда, но мястото е много добро 

място в клъстер от други болници, в паркова среда“. 

Премиерът Борисов посочи, че очаква от представителите на организациите в хода на 

работните процедури да му предоставят предложенията си и архитектурните решения. 

„Аз много ценя работата на архитектите, тъй като да намериш общото между инженерното и 

архитектурното решение е голям талант и вие го знаете“, заяви министър-председателят 

Бойко Борисов. 

По време на срещата представителите на различни организации благодариха на премиера 

Борисов и правителството за взетото решение за осигуряване на специализирана болница за 

малките пациенти. 

В срещата участваха и вицепремиерът Томислав Дончев, министърът на финансите 

Владислав Горанов и министърът на здравеопазването Кирил Ананиев. 

 

www.btv.bg, 27.05.2020 г. 

https://btvnovinite.bg/predavania/tazi-sutrin/hidroksihlorohinat-prodalzhava-da-se-prilaga-

u-nas-pri-lechenie-na-covid-19.html 
 

Хидроксихлорохинът продължава да се прилага у нас при лечение на COVID-19 
 

Медици обясниха, че проучванията на препарата продължават в редица държави 

въпреки предупреждението от СЗО 

 

http://www.bnt.bg/
https://news.bnt.bg/news/sabaryat-starata-sgrada-za-detskata-bolnica-shte-se-stroi-nova-uveri-borisov-1056713news.html
https://news.bnt.bg/news/sabaryat-starata-sgrada-za-detskata-bolnica-shte-se-stroi-nova-uveri-borisov-1056713news.html
http://www.btv.bg/
https://btvnovinite.bg/predavania/tazi-sutrin/hidroksihlorohinat-prodalzhava-da-se-prilaga-u-nas-pri-lechenie-na-covid-19.html
https://btvnovinite.bg/predavania/tazi-sutrin/hidroksihlorohinat-prodalzhava-da-se-prilaga-u-nas-pri-lechenie-na-covid-19.html
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Световната здравна организация спря изследванията с хидроксихлорохин, който се използва 

за лечение на COVID-19. Причината – при употребата му са открити множеството странични 

ефекти.  

Български медици бяха категорични, че препаратът е опасен само за определени пациенти. 

Председателят на Българското научно дружество по фармация проф. Георги Момеков обясни 

в „Тази сутрин“, че използването на медикамента е започнало заради опит с предишни 

коронавирусни инфекции и обещаващи инвитро данни за него. 

„Френски лекар първи сигнализира, че хидроксихлорохинът би могъл да има положителен 

ефект върху заболяването в съчетание с азитромицин, като дори докладва за излекувани 

пациенти. Това даде старт на тази идея за лечение, без да има сигурни данни, че тази 

комбинация помага“, добави проф. д-р Нина Гочева, шеф на Клиниката по кардиология към 

НКБ-София. 

Проф. Момеков уточни, че други проучвания върху препарата продължават, той даде пример 

с австралийците и британците. Хидроксихлорохин има влияние върху електрическата 

дейност сърцето, което може да доведе до внезапна сърдечна недостатъчност, обясни проф 

Гочева. 

„По-страшните ефекти изискват месеци терапия. Тук имаме терапия, която средно е пет дни, 

за този период рискът от тежки реакции е голям само при много малко хора. На хора с 

контраиндикации не се дава препарата“, добави проф. Момеков.  

По думите на проф. Гочева хидроксихлорохинът никога не се прилага самостоятелно. 

Лечението на българи с медикамента не спира, а страната ни наскоро започна 

производството на препарата. Медиците посочиха, че няма от какво да се притесняват 

пациентите, лекувани с препарата. 

 

www.bgonair.bg, 27.05.2020 г. 

https://www.bgonair.bg/a/36-sutreshen-blok/194489-hlorohinat-uvelichava-smartnostta-

uvrezhda-zrenieto-pri-po-golemi-dozi 
 

Хлорохинът увеличава смъртността и уврежда зрението 
 

"Българите са най-здрави от десетилетия насам", каза д-р Николай Костов 
 

Редактор: Искра Ангелова 

Преди няколко седмици у нас започна доставката на хлорохин, който се ползва за лечение на 

коронавирус. Но СЗО спря тестовете с лекарството, тъй като се смята, че то може да влоши 

състоянието на болните от Ковид-19. 

"Лекарството се използва от много години за лупус, малария , ревматоиден артрит. Това не е 

изненада, той има много странични ефекти, които не са свързани само със сърдечната 

дейност, която доказано уврежда. Води до тежки аритмии, уврежда зрението при по-

дълготрайна употреба и по-големи дози", каза председателят на Асоциацията на 

собствениците на аптеки д-р Николай Костов в ефира на "България сутрин". 

Той посочи, че има проучване върху 100 000 пациенти и с доста голяма статистическа 

вероятност може да се твърди, че хлорохинът увеличава смъртността. 

"При бременност може да увреди плода, защото преминава плацентарната бариера. Затова не 

се препоръчва на жени, които се готвят да забременят или са бременни", допълни д-р Костов. 

И отбеляза, че това, което се случва в момента със заболеваемостта у нас, никога не се е 

случвало.  

"Тя е толкова ниска, че можем да кажем, че българите са най-здрави от десетилетия насам. 

При нас това се усеща при потребленията на лекарства. Например, за респираторни 

инфекции спадът е до към 80%. Това са лекарства за лечение на висока температура, хрема, 

http://www.bgonair.bg/
https://www.bgonair.bg/a/36-sutreshen-blok/194489-hlorohinat-uvelichava-smartnostta-uvrezhda-zrenieto-pri-po-golemi-dozi
https://www.bgonair.bg/a/36-sutreshen-blok/194489-hlorohinat-uvelichava-smartnostta-uvrezhda-zrenieto-pri-po-golemi-dozi
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противовирусни средства, лекарства за деца", категоричен е председателят на Асоциацията 

на собствениците на аптеки. 

Д-р Костов подчерта, че кризата се отразява и на техния бизнес. 

"Спадовете при нас са много сериозни. Имаме спад на оборотите около 20- 30%, а в някои 

аптеки и повече, но важното е, че хората са здрави. В нашия бранш комуникацията за 

намаляване на ДДС-то тече от години. Непрекъснато даваме като примери различната ставка 

за лекарствата в другите европейски държави", коментира още той. 

 

www.bnr.bg, 27.05.2020 г. 

https://bnr.bg/horizont/post/101282538/boiko-penkov 
 

Бойко Пенков: Има недооценка при финансиране на отделенията по инфекциозни 

болести 
 

Трябват още вирусолози и микробиолози, категоричен е зам.-министърът 
 

„Трябват ни още вирусолози и микробиолози. Работим в посока на кадрово обезпечаване... 

Сега е време за оценка на случилото се и да се види какви пробойни е имало по време 

пандемията“. Това каза пред БНР заместник здравният министър д-р Бойко Пенков.  

Главният държавен здравен инспектор доц. Ангел Кунчев заяви вчера, че от натрупаната 

досега информация от кризата с коронавируса могат да бъдат направени следните изводи - 

необходимостта от укрепване на системата за обществено здраве в България, преди всичко в 

лицето на РЗИ, и разширяване на обучението на студентите по медицина в областта на 

вирусологията.  

„Трябва да намерим начин за мотивация на хората, които имат афинитет да се развиват като 

епидемиолози. Видяхме колко е важно да се направи епидемиологичен път на пациента“, 

допълни д-р Пенков в предаването „Преди всички“.  

„Има известна недооценка при финансиране на отделенията и клиниките по инфекциозни 

болести. Това е проблем на следващия рамков договор, който вероятно ще бъде решен. Едва 

от миналата година започна политика по повишаване на доходите в Регионалните здравни 

инспекции като мотивация за хората да потърсят работа там. И през следващата година ще 

продължи политиката по повишаване на доходите в РЗИ-тата“.  

Зам.-министърът подчерта, че голямо внимание се отделя на създаването на запаси от лични 

предпазни средства.  

 

www.cross.bg, 27.05.2020 г. 

https://www.cross.bg/gechev-ypravlyavashtite-evropeiiski-1633494.html#.Xs4PgWgzbcs 
 

Румен Гечев: БСП предлага за шести път намаляване на ДДС за храни и лекарства 
 

ГЕРБ помагат само на ресторантьорите 
 

„БСП предлага за шести път намаляване на ДДС за месо, мляко, брашно и тестени изделия, 

както и на лекарства – ние сме последователни. В нашите предложения прилагаме 

европейски системен подход- въвеждане на 9% ДДС за храни и лекарства. ГЕРБ предлагат 

намаляване на ДДС само на ресторантьорите. Ние искаме да се помогне и на другите 

отрасли. БСП е против работата на парче", заяви народният представител от „БСП за 

България” Румен Гечев пред БНТ. 

Той изрази увереност, че този европейският подход ще проработи и в България, както работи 

в Германия, Франция и във всички други европейски страни и допълни, че тази мярка работи 

от десетилетия за над 500 милиона европейски граждани. 

http://www.bnr.bg/
https://bnr.bg/horizont/post/101282538/boiko-penkov
http://www.cross.bg/
https://www.cross.bg/gechev-ypravlyavashtite-evropeiiski-1633494.html#.Xs4PgWgzbcs
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„Дали немци, французи, италианци и японци са си съсипали бюджетите, като са с намален 

ДДС, а само България не си е съсипала бюджета? Над 180 страни от ООН работят с 

диференцирани данъци, а управляващите от ГЕРБ твърдят, че те са прави, а всички други 

държави грешат”, каза Гечев. Социалистът припомни, че дори опоненти на левицата 

застъпват необходимостта от прогресивен данък. Той коментира, че ГЕРБ работят с много 

години закъснение. 

На въпрос какво мисли за идеята да се създадат държавни бензиностанции, народният 

представител отговори, че БСП подкрепя всички добри европейски практики, но е важно 

дали управляващите ще създадат ефективно предприятие, или тази стъпка ще е само за пиар: 

"Искаме да видим бизнес плана на управляващите. Важно е колко бензиностанции ще бъдат 

построени. Ако са малко, надали ще могат да влияят на пазара", каза проф. Гечев. Той 

акцентира и върху важността на контрола върху данъчните складове заради съмненията за 

картел на пазара на горива. 

„ГЕРБ ни докараха дотам да бъдем номер 1 по корупция и на последно място по доходи в 

Европейския съюз. Сегашните управляващите подариха на хазартаджиите над 700млн.лв. 

Това се случи при управлението на Бойко Борисов и ГЕРБ”, завърши Румен Гечев. 

 

www.standartnews.com, 27.05.2020 г. 

https://standartnews.com/zarazata/bg-termometr-lovi-koronavirusa-predi-simptomi-

425280.html 
 

БГ термометър лови коронавируса преди симптоми 
 

Фино измерващ термометър, адаптиран да се използва за проследяване на коронавирусна 

инфекция може да се превърне в незаменим помощник при лечението на болни и пациенти 

със съмнение за вируса. Той е създаден под ръководството на алерголога проф. Тодор Попов 

от болница "Св. Иван Рилски" в София в сътрудничество с Инфекциозната болница в София, 

съобщава БНТ. 

Прототипът на този термометър съществува още от преди 20 години. 

Този "термометър за дишане" измерва температурата на издишания въздух. Тя е различна от 

температурата, която можем да измерим на челото, ухото или подмишниците и отразява 

влиянието на този дълъг дихателен път, който въздухът трябва да премине, за да излезе от 

белите дробове, заяви в Сутрешния блок проф. Тодор Попов. 

Термометърът е правен с други цели, измерва възпаление в дихателните пътища и дава 

представа до колко има процеси, които са довели до склерозиране на тъканите в белия дроб. 

"С този термометър за бял дроб ние хващаме възпаление, което е начално и е ограничено в 

дихателните пътища", обясни проф. Попов. 

Известно е, че коронавирусът има специален афинитет към тъканите, свързани с белия дроб 

и дихателните пътища. Той тръгва от гърлото и продължава към трахея, бронхи и всички 

структури на беля дроб. Когато се появи начално възпаление, лигавицата набъбва, възпалява 

се и става по-топла. Същото нещо се случва в белия дроб. Когато започне инфекция, това 

възпаление, тази температура се подава на въздуха, който минава през дихателните пътища. 

"С финия термометър можем да хванем нюанси по точен начин и по температурата на 

издишания въздух да правим заключения какво става в белия дроб", каза проф. Попов. 

Знаем, че възпалението при коронавирус започва преди още да се разпространи в цялото 

тяло. 

С финия термометър може да се хване това възпаление като се измери температурата на 

издишания въздух. Възпалението може да се хване преди да са се позитивирали другите 

останали тестове - PCR, кръвни тестове. 

Температурата тръгва нагоре преди да се появят клиничните симптоми - при грипа е от 24 до 

48 часа. Предполага се, че това може да бъде и при коронавирусната инфекция. 

http://www.standartnews.com/
https://standartnews.com/zarazata/bg-termometr-lovi-koronavirusa-predi-simptomi-425280.html
https://standartnews.com/zarazata/bg-termometr-lovi-koronavirusa-predi-simptomi-425280.html
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В момента екипът проучва дали температурата се повишава при пациенти, контактни на 

болни от коронавирус. 

Термометърът действа в съчетание със смартфон. Данните се предават в определен сайт, 

където резултатите се обобщават. 

 

www.news.bg, 27.05.2020 г. 

https://news.bg/politics/hasan-ademov-reforma-v-zdraveopazvaneto-nyama-da-ima-do-kraya-

na-tova-pravitelstvo.html 
 

Хасан Адемов: Реформа в здравеопазването няма да има до края на това правителство 
 

Реформата в здравеопазването няма да се случи до края на мандата на това правителство. 

Това заяви пред БНТ депутатът от ДПС Хасан Адемов - председател на социалната комисия 

в 44-то народно събрание, бивш социален министър и един от успешно излекуваните 

пациенти на коронавируса. 

"За реформата се мисли и говори от 30 г., но за съжаление та не е реализирана. В условия на 

криза, независимо от мобилизацията, се стигна до ситуация, при която в определени региони 

се стигна до недостиг на кадри - Сливен, Ямбол", каза Адемов. 

Припомняме, болниците в Сливен и в Ямбол бяха изправени пред сериозни изпитания - 

медици от общинската болница в Сливен бяха заразени. От сливенската болница почина д-р 

Илияна Иванова и се наложи военната болница да поеме случаите на коронавирус. 

Спешното отделение на болницата в Ямбол бе затворено, болницата беше пред колапс. 

"Очевидно е, че реформа до края на този мандат няма как да се случи. За да може да се 

реализира тя, трябва да има максимално ниво на съгласие, не само политическо, а и сред 

обществото ни", категоричен е бившият социален министър. 

Той акцентира и за още едно предизвикателство пред страната ни - липсата на медицински 

персонал. "Тази криза показа нагледно у нас, че има проблем с недостигащи медицински 

специалисти. Неслучайно се наложи и подкрепата от доброволци, но здравни специалисти 

няма не само у нас, но и в цял свят", каза Адемов. 

Според него е очевидно, че мотивацията на младите лекари да останат у нас, не е на 

необходимото ниво. 

Д-р Хасан Адемов благодари на лекарите, които са го лекували от коронавируса. Това е едно 

заболяване, което протича като сезонна вирусна инфекция, но то протича достатъчно 

сериозно, с разгърната клинична картина. Коронавирусната инфекция протича по различен 

начин - в зависимост от възрастта, пола, придружаващите заболявания, каза д-р Адемов. 

ДПС ще подкрепи мерките на правителството за намаленото ДДС в рестарантьорския 

бизнес. "Това е грешка, но е временна мярка, до края на 2021-ва, но на този етап това е 

правилното решение", каза д-р Адемов. 

 

www.mediapool.bg , 27.05.2020 г.  

https://www.mediapool.bg/mz-prizna-che-lechenieto-na-infektsioznite-bolesti-e-podtseneno-

news307837.html 
 

МЗ призна, че лечението на инфекциозните болести е подценено 
 

Системата обаче се е реорганизирала бързо и е готова за втора вълна 
 

Министерството на здравеопазването отчита, че инфекциозните болести досега са били 

неглижирани и здравната система изпитва недостиг както на подготвени кадри, така и на 

адекватно финансиране в това направление. Епидемията от коронавируса обаче е станала 

повод за преоценка на статуквото и промени както в кадровата, така и във финансовата 

политика. 

http://www.news.bg/
https://news.bg/politics/hasan-ademov-reforma-v-zdraveopazvaneto-nyama-da-ima-do-kraya-na-tova-pravitelstvo.html
https://news.bg/politics/hasan-ademov-reforma-v-zdraveopazvaneto-nyama-da-ima-do-kraya-na-tova-pravitelstvo.html
http://www.mediapool.bg/
https://www.mediapool.bg/mz-prizna-che-lechenieto-na-infektsioznite-bolesti-e-podtseneno-news307837.html
https://www.mediapool.bg/mz-prizna-che-lechenieto-na-infektsioznite-bolesti-e-podtseneno-news307837.html
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"Време е за оценка на случилото се, за да се види какви пробойни е имало и при една 

следваща вълна да бъдем доста по-подготвени", коментира в сряда пред БНР зам.-

министърът на здравеопазването Бойко Пенков. 

Думите му идват като продължение на казаното преди ден от главния държавен здравен 

иннспектор д-р Ангел Кунчев, който заяви, че от кризата с коронавируса могат да бъдат 

направени изводи за необходимостта от укрепване на системата за обществено здраве в 

лицето на здравните инспекции и разширяване на обучението на студентите по медицина в 

областта на вирусологията. Към това Пенков добави в сряда и недооцененото финансиране 

на отделенията по инфекциозни болести и заплатите в здравните инспекции и увери, че това 

ще се промени през следващата година. 

Лечението на инфекциозни болести и кадрите са недооценени 

"Има известна недооценка при финансиране на отделенията и клиниките по инфекциозни 

болести. Това е проблем на следващия рамков договор, който вероятно ще бъде решен. Едва 

от миналата година започна политика по повишаване на доходите в Регионалните здравни 

инспекции (РЗИ), за да бъдат мотивирани хората да потърсят работа там. И през следващата 

година ще продължи политиката по повишаване на доходите в РЗИ", заяви Пенков. 

В същото време според Пенков системата е показала гъвкавост и в момента е много по-

подготвена за посрещне на втора вълна на вируса през септември. 

"Системата обаче много бързо реагира. В началото започнаха четири лаборатории, които 

изследват Covid-19, впоследствие станаха поне 20. Това означава, че има възможности за 

реакция, организация и реорганизация, така че да можем да посрещнем всякакви заплахи за 

общественото здраве", посочи Пенков. 

"Голямо внимание се отделя на създаването на запаси от лични предпазни средства. 

Пристигнаха и над 50 вентилатора по поръчка на правителството, които ще бъдат 

разпределени по болниците, така че хората да бъдат спокойни, че когато дойдат тежки 

случаи, винаги ще може да се реагира", каза Пенков. 

Търси се мотивация за медиците да изберат епидемиологията 

Пенков коментира, че системата се нуждае от още вирусолози и микробиолози. "Работим в 

посока на кадрово обезпечаване 

"Трябва да намерим начин за мотивация на хората, които имат афинитет да се развиват като 

епидемиолози. Видяхме колко е важно да се направи епидемиологичен път на пациента", 

допълни той. 

Пенков съобщи, че директорът на Инфекциозна болница е подала искане за 30 места за 

специализанти по инфекциозни заболявания. 

"Епидемиологът може да се изяви пред обществото само по време на такава епидемия, 

докато хирургът и кардиологът имат възможност за изява всеки ден. Липсата на специалисти 

е причина и за затварянето на редица инфекциозни отделения в страната като тези във Видин 

и Кюстендил. Затова и се работи в посока на създаването им, както и мотивирането им, за да 

работят на тези места", каза Пенков. 

 

www.clinica.bg , 27.05.2020 г.  

https://clinica.bg/12200-Stiga-sme-gledali-na-zdraveopazvaneto-kato-plasment-na-produkciq 
 

Стига сме гледали на здравеопазването като пласмент на продукция 
 

Трябва да се анализира всичко, което се случи в системата по време на пандемията и да 

се направят съответните изводи, казва д-р Константинов 
 

Лили ВОЙНОВА 

Пандемията от Ковид-19 е повлияла значително на достъпа и качеството на лечение при 

някои социално значими заболявания. Най-малко отражение е дала при онкологичните 

http://www.clinica.bg/
https://clinica.bg/12200-Stiga-sme-gledali-na-zdraveopazvaneto-kato-plasment-na-produkciq
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страдания, в сравнение с инвазивната кардиология или инсултите, сочи анализ на „Индекс на 

болниците". Защо е така и какво показват числата, попитахме д-р Стефан Константинов. Той 

е изпълнителен директор на Болницата по онкология в София (УСБАЛО). 

Не е неочаквана тази информация и е напълно логична с оглед на факта, че първо самите 

пациенти търсеха по-малък контакт с болничните лечебни заведения и от друга страна, една 

част от болниците бяха пренастроени на вълна да лекуват инфекциозно заболяване и другите 

им хоспитализации бяха ограничени. Така че ефектът – спад на приема в болница, е ясен. По-

смущаващ, според мен, е друг ефект - че са лекувани по-малко хора със заболявания, които 

водят до смърт или тежка инвалидизация, като инсулти и инфаркти, а в същото време 

държавата не отчита увеличаване на смъртността. Дори точно обратното - имаме по-малка 

смъртност, а това е вече тема за сериозен размисъл. 

Прави впечатление, че при лъчетерапията 

има лек спад, а при химиотерапията увеличение на случаите. За първите четири месеца на 

2019 г. техният брой е 12 485, а през тази година за същия период – 13 293. От цифрите не 

може да се извади директно заключение, но какво може да се направи като размисъл? Когато 

говорим за инсулти и инфаркти, това са остри състояния, които се случват днес и изискват 

мерки и лечение веднага. В онкологията много пъти поставянето на диагноза се последва от 

оперативно лечение, химио- или лъчетерапия. Т.е. това, че ние имаме сравнително висок 

брой хоспитализации на онкоболни и няма голям спад, не е нещо необичайно, защото тези, 

които са били диагностицирани през декември, са оперирани през януари, след това може би 

през февруари или март е била химиотерапията или лъчелечението. Нормално е да виждаме 

едно задържане на тяхната бройка и ако някъде има сериозни спадове, няма да ги видим в 

онкологията. Това, което виждаме в лъчелечението, отговаря изцяло на истината. Това, че са 

минали обаче повече хора на химиотерапия, по никакъв начин не може да се обясни с 

медицински причини. Трябва да се търсят на друго ниво и е много любопитно, защо така се е 

случило. 

Не може да се приеме като причина, 

че новооткритите случаи са увеличили бройката, защото няма как да има такива по време на 

пандемия. Точно тогава хората не идваха да се преглеждат, така че не можем да си мислим, 

че през март са открити новозаболели и веднага през април те са се насочили към 

химиотерапия. Веригата е малко по-дълга и няма логика за едно такова обяснение. 

Затова очаквам тези, които се занимават със здравеопазване, много добре да анализират 

всичко това, което се случва в системата и да си направят сериозните изводи. Стига сме 

гледали на здравеопазването като пласмент на продукция. Това, което нас трябва да ни 

вълнува икономически като приток и пациентопотоци, е второстепенно на основната ни цел, 

която не трябва да забравяме, а тя е да правим хората по-здрави и да не умират. И случаят с 

пандемията дава много интересни теми за размисъл. Като например, как така се получава, че 

уж имаме тежка пандемия, а починалите хора в държавата са намалели спрямо миналата 

година? 

Ние, например, имахме около една трета 

намаление през април на хората, които са потърсили лечение в болницата. А в Медицинския 

център, който е дъщерно дружество, спадът на дейността беше почти 100%. И това е логично 

и обяснимо. На хората се казваше, че трябва да си стоят вкъщи и да търсят помощ само при 

много сериозни, тежки и остри състояния. В онкологията обикновено случаите не са такива. 

Заболяването се развива тихо, подмолно. Голяма част от тези болести се диагностицират 

случайно при скринингови или профилактични прегледи, или по повод на някакво хронично 

оплакване. Хората през извънредното положение си стояха вкъщи. Дали в бъдеще ще видим 

някакво увеличение на онкологичните случаите и дали това би повлияло на смъртността, е 

въпрос на бъдещи анализи, които ще могат най-рано да се направят след година или две. 



Page | 13 

13 

 „Индекс са болниците" е една от малкото наистина обективни инициативи, които позволяват 

да се правят анализи, да се коментират и да се търсят причините. Без съмнение това дава 

възможност на мениджърите на болниците да придобият някаква представа, какво се случва, 

но информацията, която управляващите здравеопазването могат да извлекат от него, е 

многократно по-голяма. 

 

IKON  14:13:02  27-05-2020    RN1412IK.043 

       парламент - храни - законопроект  

        

       Парламентът прие на второ четене новия Закон за храните 

        

       София, 27 май /Теодора Цанева, БТА/ 

          Парламентът прие на второ четене новия Закон за храните без дебати. Проектът е 

одобрен на първо четене в края на октомври 2017 г.  

          С него се определят общите изисквания към безопасността на храните, към бизнес 

операторите от хранителния сектор и към обектите за производство, преработка и 

дистрибуция на храни. Повишава се и размерът на санкциите, налагани за нарушение на 

закона. 

          Компетентните органи за контрол на национално ниво ще са Българската агенция по 

безопасност на храните /БАБХ/ и Регионалните здравни инспекции към Министерството на 

здравеопазването (за минерални и изворни води).   

          Предвидено е БАБХ да поддържа публичен национален регистър на бизнес 

операторите и обектите за производство, преработка и дистрибуция на храни и на 

хранителни добавки, както и на бизнес операторите и обектите за производство на 

бутилирани натурални минерални и изворни води. 

          Регламентирани са основните изисквания към опаковането, етикетирането и рекламата 

на храните. Обозначението "Продукт от България" ще се поставя върху храни, когато 

основната съставка, използвана за тяхното производство, е добита на територията на 

България и всички етапи на производствения процес се осъществяват в страната. 

Обозначението може да се придружава с географска карта или друг символ, който съдържа 

информация, че храната е произведена на територията на България.    

          Въвежда се забрана бизнес оператор чрез реклами или други форми на търговски 

съобщения, в които участват деца, да рекламира генетично модифицирани храни и храни, за 

които има нормативно въведени ограничения за употреба от деца; както и храни, които 

съдържат хранителни съставки и вещества с хранителен или физиологичен ефект, които не 

отговарят на изискванията за здравословно хранене, съгласно нормативната уредба. При 

нарушение на забраната се предвижда глоба или имуществена санкция от 2000 до 3000 лева.  

          За извършване на дейност без вписване в регистрите ще се налага глоба или 

имуществена санкция от 2000 до 4000 лв. За бизнес оператор санкцията ще е от 4000 до 6000 

лв. Същата санкция ще се налага и при неспазване на определените хигиенни изисквания, 

както и при недопускане на контролните органи на територията на обекта, непредставяне на 

документи и възпрепятстване на служебните им задължения, включително взимането на 

проби. 

          За първи път се регламентират изискванията за търговия с храни от разстояние. 

Въвежда се регистрация на превозните средства за транспортиране на храни от животински 

произход и на храни като брашно, хляб, хлебни и сладкарски изделия. Регистрацията ще се 

удостоверява със стикер.  

          Предвидено е и създаването на Национален съвет по храните като постоянен 

консултативен орган, който ще подпомага министъра на земеделието, храните и горите.  
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           Светла Бъчварова /"БСП за България"/ възрази срещу създаването на Национален 

съвет по храните и критериите за браншовите организации, които ще могат да участват в 

него. Законът предвижда за участие в съвета да бъдат допускани браншови организации, 

които представляват не по-малко от 25 процента от оборота в съответния сектор. Бъчварова 

посочи, че така този национален съвет ще бъде от 90-100 представители и ще дава 

становища, каквито и в момента могат да се дават. 

 

 
28.05-03.06.2020 г., с. 22-23 
 

Д-р Родопска поевтини за българите скъпата френска БЦЖ ваксина  
 

Откривателят на агента срещу детски паралич Джонас Солк се жени за музата на 

Пабло Пикасо 
 

Учени се опитват да разработят препарат против грип, който да се инжектира 

еднократно, а не всеки сезон 
 

БЕЛА ЧОЛАКОВА 

Изследователите на вируси и бактерии често отделят десетки години на борбата с болестите. 

Мнозина от създателите на ваксини посвещават целия си живот на науката. И дори след 

големите си пробиви не спират с експериментите. През годините мнозина правят опити да 

създадат ваксина срещу туберкулоза, но това става реалност чак през 1921 г. Още Едуард 

Дженър, откривателят на първата ваксина в света - тази срещу едра шарка, изказва надежди, 

че някой ден ще има такава и срещу туберкулоза. Защото коварната болест отнема живота на 

сина му, на жена му и на двете му сестри.  

Лична причина да се посвети на разработването на имунизацията има и френският учен 

Камий Герен. От туберкулоза почива баща му и Герен се заклева, че ще намери решение. Той 

обаче е ветеринар и търси помощта на имунолога Албер Калмет. В продължение на десет 

години двамата осъществяват множество опити и накрая намират перфектната формула. 

Така е създадена известната ваксина БЦЖ (Бацил на Калмет-Герен). Изпробват я първо 

върху животни, но опитите върху хора се забавят заради избухването на Първата световна 

война. Едва през 1921 г. се стига до първия опит.  

Ваксината е поставена на новородено бебе, чиято майка е болна от туберкулоза. Резултатите 

са обнадеждаващи - детето не се разболява. През следващите години формулата е приложена 

на повече от сто хиляди деца.  

Една българка оставя своята следа в БЦЖ ваксината. Става дума за д-р Сребра Родопска, 

която в началото на XX век работи в Научноизследователския институт по епидемиология и 

микробиология. Внучката й Сребрина Бобева разказва за Българското национално радио как 

д-р Родопска мечтае да бъде създадена по-достъпна ваксината срещу туберкулоза. По това 

в]земе вариантът на Калмет-Гергн е прекадено скъп за много от родителите в България. 

Затова младата лекарка заминава за Париж, където започва работа в института „Пастьор“. 

По-късно се връща в родината и прилага наученото как се създава живата туберкулозна 

ваксина.  

Българският Субщам е готов в средата на века и през 1951 г. са ваксинирани първите деца. 

По-късно д-р Бобева внася друг щам от Русия и на базата му създава още по-подобрен 

вариант на ваксината. Имунизацията става задължителна и заболеваемостта рязко спада. От 

1991 г. българската лаборатория за производство на БЦЖ ваксини е една от трите одобрени 

от СЗО в света.  

През последните години БЦЖ ваксината привлича отново внимание, защото се оказва, че 

предизвиква силен имунен отговор и според някои лекари предпазва и от други болести, не 
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само от туберкулоза. Напоследък мнозина експерти изразиха мнение, че е възможно по-

ниската смъртност от COVID-19 в някои страни да се дължи именно на масовите 

имунизации с тази ваксина, защото тя стимулира вредените имунни клетки за 

продължителен период от време и създава "трениран" имунитет 

„Картата на разпространение на COVID-19 в света се припокрива с картата на ваксиналните 

политики. Страни, отказали се от ваксината срещу туберкулоза (БЦЖ), в момента са в 

разгара на епидемията и са силно засегнати“, подчертава пред БНР професор Любима 

Деспотова, председател на Българското дружество по продължителни грижи и палиативна 

медицина. 

Именно БЦЖ служи и като основа за разработка на терапии срещу рак 

Още през 2017 г. в British Journal of Cancer е публикувано изследването на британски учени, 

според които на базата на ваксината срещу туберкулоза се създава препарат, който се 

използва при вече засегнати от рак пациенти. 

Според учените тази ваксина има способността да активира имунната система по такъв 

начин, че организмът сам да открива бързо туморните клетки и да ги унищожава. 

Специалистите напомнят, че раковите клетки имат способността да потискат имунните така, 

че те да не ги разпознават като "опасни". 

Британските учени откриват обаче, че дори минимално количество от БЦЖ ваксината 

стимулира имунната система и тя адекватно открива опасните клетки още в зародиш. 

Хиляди деца по света спасява и д-р Джонас Солк, който разработва ваксината срещу детски 

паралич. Той е син на руски емигранти в САЩ. Семейството е бедно, но родителите държат 

децата им да получат добро образование. Така Солк стига до Медицинската академия на Ню 

Йорк.  

Усилията му го довеждат до това след няколко години да ръководи лаборатория за вирусни 

изследвания към университета в Питсбърг. През 1950 г. започва да работи по мащабен 

проект, включващ огромен екип, за разработване на ваксина против полиомиелит (детски 

паралич). След година опити учените, ръководени от д-р Солк, успяват да създадат мъртва 

ваксина, която изгражда стабилен имунен отговор. 

Лекарят я изпробва върху голяма група доброволци, сред които е и самият той, съпругата му 

и трите им деца. През 1953 г. ваксината официално е одобрена и само за пет години броят на 

болните намалява  95 %. Джонас Солк е обявен за национален герой. Той обаче иска 

единствено да продължи работата си. 

Посвещава целия си живот на проучването на различни болести и на изследването на 

възможностите да се създадат имунизации и за тях, включително срещу множествена 

склероза и ХИВ. 

Лекарят привлича внимание и с личния си живот. След един дългогодишен брак той се 

развежда и на 56 години се жени за художничката Франсоаз Жило. Тя е известната муза на 

Пабло Пикасо, с когото тя има връзка, когато е само на 22 години.  

В средата на XX век е създадена и първата ваксина против грип. Разработването й започва 

през 40-те години и първоначално тя е запазена единствено за военните. Едва след Втората 

световна война противогрипната ваксина става достъпна и за обикновените граждани. 

Според някои специалисти недостатък е, че тя трябва да се прилага всеки сезон. Затова от 

години екипи се съсредоточават в откриването на универсален агент, който да е ефективен 

срещу различни щамове и да не е необходимо да се инжектира всяка година. Още през 2015 

г. американски учени успяват да създадат препарат, който формира имунитет за години 

напред. Резултатите, публикувани в сп. Nature, доказват категорично, че този тип ваксина е 

много по-ефективна, защото действа върху стабилната част на грипния вирус. 

Учените съсредоточават опитите си върху това да действат върху хемаглутинина -активен 

протеин, позволяващ на грипния вирус да се фиксира върху клетките в организма. 

Молекулата на хемаглутинина наподобява удължена основа с „глава“. Специалистите 
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установяват, че „главата“ винаги се променя от щам на щам, затова е трудно чрез влияние 

върху нея да се постигне дълготраен резултат. 

Затова пък „основата" на протеина е много по-непроменлива. Екипът успява да съедини тази 

основа със специални наночастици и така да получи ефективен агент, който да се инжектира 

на лабораторни животни. 

Имунизацията дава положителни резултати по време на експерименталния период и учените 

се надяват, че в бъдеще няма да е нужно ваксинира-не всяка година и няма да се налага 

промяна на препаратите при появата на всеки нов щам. Специалистите са категорични, че 

такъв тип универсална грипна ваксина ще намали и риска от пандемии и ще създаде 

обществен имунитет срещу птичи или свински грип. 

В момента най-много екипи в света работят за създаване на ваксина против COVTD-19. В 

няколко страни вече официално са започнали тестове върху хора. С доброволци работят в 

Германия и Великобритания. Опити предстоят и в САЩ. Експерименти включват 

инжектиране на субстанцията на 200 здрави индивиди на възраст между 18 и 55 години. 

Първоначалните резултати са обнадеждаващи 

При 81% от участниците се наблюдава леко неразположение след поставяне на инжекцията, 

но в границите на очакваното - болка на мястото на убождането, лека температура, 

главоболие. Всички те са преминали в рамките на ден-два. Най-важното е, че учените са 

установили добър имунен отговор при доброволците. Откриването на ефективна ваксина 

срещу COVID-19 ще е медицинският пробив на нашето време. 

 

 

 

 

 

 


